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قطعاتخودرواستانداردسازیمیشود
 رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: مافیای واردات 
قطعات خودرو در مسیر تدوین استانداردها اختلال ایجاد 
می کنند. به گزارش صدا و سیما، مهدی اسلام پناه، رئیس 
سازمان ملی استاندارد، گفت: در ابتدای دولت فقط ۵۰ 
قطعه استاندارد در صنایع قطعه سازی خودرو وجود داشت 
و مابقی قطعات بدون استاندارد تولید و عرضه می شدند، 
اما تا پایان امسال استانداردهای هزار قطعه خودرو مصوب 
خواهند داشت. وی ادامه داد: برای استانداردسازی 
قطعات، مقاومت هایی در صنعت وجود دارد و معمولاً 
قطعه سازان همکاری نمی کنند و حتی در برخی موارد 
دست اندازهایی در مسیر ایجاد می کنند، به ویژه مافیای 
قطعات وارداتی که تلاش دارند در مسیر استانداردسازی 
اختلال ایجاد کنند. این مقام مسئول ادامه داد: بعد از 
تصویب استانداردها در کمیته های فنی و ملی، عرضه این 
هزار قطعه صرفاً با نشان استاندارد انجام خواهد شد تا 
مصرف کننده هم نسبت به ایمنی و کیفیت آن ها اطمینان 
داشته باشد. رئیس سازمان ملی استاندارد افزود: تدوین 
استانداردها بر اساس معیارهای علمی و مشخصه های 
بین المللی است و ما در تعیین شاخص ها سهل گیری 
نداریم. در تدوین استانداردها نظر جامعه نخبگانی را هم 
جویا می شویم و استانداردها بعد از تدوین، منتشر می شوند 
تا نظرات افکار عمومی را هم بررسی کنیم، چنانچه موضوعی 

نیاز به تغییر داشته باشد در استانداردها لحاظ می کنیم. 
   

انتقالسهامعدالتمتوفیان
۴بانکرایگاناست در

 تمامی خدمات مربوط به انتقال سهام عدالت متوفیان به 
وراث از طریق سامانه »میراث« در چهار بانک و ۴۴ کارگزاری 
منتخب به صورت رایگان است و نیازی به پرداخت هیچ گونه 
وجهی نیست. وراث متوفیان سهام عدالت بعد از مراجعه به 
درگاه ذی نفعان بازار سرمایه به آدرس »ddn. csdiran. ir« و 
مشخص شدن زمان تشکیل پرونده برای آغاز فرایند انتقال 
سهام متوفیان سهام عدالت به وراث باید به بانک های 
»ملی، ملت، پارسیان و تجارت« و کارگزاری های منتخب از 
جمله »معاملات آرتان، توسعه فردا، آتیه، سهام پژوهان، 
ک، توسعه اندیشه دانا، آرمان  دانایان پارس، آبتین استا
تدبیر نقش جهان، شاخص سهام، سهم آشنا، ساوآفرین، 
، آسمان،  سرمایه گذاری ملی، آراد ایرانیان، فارابی، هامرز
گاه، مبین سرمایه، مفید، نهایت نگر، پویان،  نماد شاهدان، آ
، تدبیرگران فردا، کاریزما، اندیشه و  هوشمند رابین، شهر
بینش پیشرو، بازار سهام، ملل پویا، آرمون بورس، آپادانا، 
، خبرگان، کالای خاورمیانه، بانک سامان،  اقتصاد بیدار
، تجارت، ملت و پارسیان، ملی و  رفاه، سپه، پاسارگاد، انصار
کارآفرین« مراجعه کنند. با راه اندازی سامانه »میراث« در 
۱۵ آبان ماه سال جاری از سوی شرکت سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه انتقال سهام عدالت متوفیان به 
وراث تسهیل شد. افزون بر این، یکی از وراث که حتما باید 
سجامی شده باشد در ابتدا باید به درگاه یکپارچه ذینفعان 
بازار سرمایه به آدرس »ddn. csdiran. ir« وارد شوند و در گام 
بعدی با ورود به بخش »امور سهام عدالت متوفی« و با وارد 
کردن کدملی و تاریخ تولد متوفی در بخش »استعلام نوبت 
تشکیل پرونده« نسبت به زمان فرارسیدن تشکیل پرونده 
گاهی لازم را کسب کرده، پس از آن در  و نوع دارایی متوفی آ
صورت تائید زمان تشکیل پرونده می توانند به هر یک از دفاتر 
کارگزاری و بانک های منتخب مراجعه کنند و در پایان نیز پس 
، امکان پیگیری پرونده از  از تشکیل پرونده در یکی از دفاتر
طریق بخش »استعلام وضعیت پرونده« در درگاه یکپارچه 

برای تمامی وراث، قابل مشاهده خواهد بود. 
  

بازار اثرعرضهسکههایبدونتاریخدر
کید بر  ، ضمن تا  یک کارشناس بازار سکه و طلا کشور
اینکه عرضه سکه های جدید بدون تاریخ، که قطعا نرخی 
متفاوت از سکه های ۱۳۸۶ به بعد و سکه های مربوط به قبل 
از آن خواهد شد گفت: این عرضه از ارزش ذاتی قیمت سکه  
نخواهد کاست، اما قطعا حباب آن را کاهش خواهد داد. 
محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با موضوع 
ضرب و عرضه سکه های جدید بانک مرکزی )بدون تاریخ و با 
طرحی جدید( و تاثیر آن بر بازار اظهار کرد: از حدود دو هفته 
پیش که تحت تاثیر عوامل مختلف، قیمت سکه و طلا هم در 
بازار سیر صعودی به خود گرفت. این روند صعودی تا شنبه 
هفته  گذشته هم ادامه پیدا کرد و طی یک روز، بهای سکه به 
بالاترین سطح خود )تا ٣۴ میلیون تومان( رسید، اما بلافاصله 
گذاری شمش  پس از ابلاغ اطلاعیه بانک مرکزی مبنی بر وا
گذاری سکه های  طلا در مرکز مبادله ارز و طلا و همچنین وا
جدیدِ بهار آزادی، بدون تاریخ، شوک قیمتی به بازار وارد شد 
، حدود ۲. ۵ میلیون تومان از بهای  و در همان ابتدای امر
سکه کم شد. این کارشناس بازار سکه و طلا افزود: البته این 
ریزش قیمت سکه، تخلیه حباب سکه بود. در همان روز 
شنبه، حباب سکه تا هفت میلیون تومان هم افزایش پیدا 
کرد اما اطلاعیه بانک مرکزی، سبب شد حباب سکه ابتدا 
به پنج میلیون تومان و سپس به ۴. ۵ میلیون تومان برسد. 
این کارشناس بازار سکه و طلا در رابطه با اثر عرضه سکه های 
، گفت: خود ذات سکه کاهش  جدید بر روند قیمتی بازار
قیمت نخواهد داشت؛ بلکه قسمتی از حباب سکه از بین 
خواهد رفت. در حال حاضر قیمت واقعی یک سکه، حدود 
( بوده و این عدد،  کمی کمتر یا بیشتر ۲۶ میلیون تومان )
مربوط به ارزش ذاتی سکه است. نایب رئیس سابق اتحادیه 
کرد: با عرضه سکه های  طلا و جواهر تهران خاطرنشان 
جدید بانک مرکزی )بدون تاریخ(، از این  پس سه نوع سکه 
ح قدیم، سکه های  در بازار خواهیم داشت؛ سکه های طر
۱۳۸۶ و سکه های بدون تاریخ که هر کدام قیمت های خود 
گذاری سکه های بدون تاریخ،  را خواهند داشت. طبیعتا وا
ح سکه ایجاد  سبب خواهد شد که رقابتی بین این سه طر
شود تا قیمت های خود را به دست آوردند. کشتی آرای 
گذاری  تصریح کرد: اما آنچه که مسلم است، این است که وا
سکه توسط بانک مرکزی )با توجه به اینکه از سال ۱۳۸۶ به 
گذاری توسط بانک مرکزی نداشته ایم(،  بعد ضرب سکه و وا

سبب تخلیه حباب سکه خواهد شد. 

اخبار

عواملافتاینروزهایبورس
 بازار سرمایه دیروز نیز همانند چهار روز 
کاری گذشته با افت مواجه شد؛ به طوری که 
شاخص کل بیش از ۱۳ هزار واحد کاهش یافت 
و به رقم دو میلیون و ۱۵۳ هزار واحد رسید. بازار 
بورس نیز همچون چهار روز کاری قبل افت 
کرد. به نظر می رسد عواملی همچون انتشار 
ک پالایشی ها در پایان دی  خ خورا تعیین نر
ماه و همچنین ریسک های غیراقتصادی بر 
بازار سرمایه تاثیر گذاشته اما برخی کارشناسان 
معتقدند با توجه به حمایت دولت و مجلس 
از بورس در لایحه بودجه ۱۴۰۳ و چشم انداز 
رشد بازار سرمایه بیش از تورم در سال آینده 
می تواند به رونق این بازار منجر شد. انتظار 
می رود در روزهای آینده مقداری فضای بازار 
بورس تعدیل شود و برخی نمادها که از تعیین 
ک تاثیر کمتری می گیرند رشد کنند.  نرخ خورا
روز یکشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران ۱۳ هزار و ۷۲۴ واحد افت کرد و به عدد 
دو میلیون و ۱۵۳ هزار واحد و ۲۰۳ واحد رسید. 
شاخص هم وزن نیز ۱۰ هزار و ۳۰ واحد کاهش 
یافت و در رقم ۷۴۴ هزار و ۳۰۲ واحد ایستاد. 
تعداد معاملات دیروز بورس بیش از ۳۴۹ هزار 
فقره به ارزش ۵۷۲۵ میلیارد تومان بود. تاپیکو، 
شستا، شتران و خودرو بیش ترین تاثیر منفی را 
بر شاخص کل داشتند. شتران، ذوب، شبندر 
کنش بودند که  و شستا نیز از نمادهای پرترا
بجز ذوب، سایر نمادها منفی شدند. فرابورس 
ایران نیز دیروز ۳۷۱ واحد پایین آمد و به ۲۵ 
هزار و ۶۷۰ واحد رسید. در این بازار بیش از 
۳۲۷ هزار معامله به ارزش ۸۵۶۷ میلیارد 
تومان انجام شد. بپاس، آریا، فصبا و وسپهر 
بیش ترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابوس 
داشتند. همچنین فصبا، خاور، کرمان و ثعمرا 
کنش بودند که بجز ثعمرا  از نمادهای پرترا

سایر نمادها به رنگ قرمز درآمدند.

افزایشهایغیرمتعارف
بودجه در

کید بر لزوم   یک کارشناس اقتصادی با تا
هماهنگی مجلس و دولت پیش از ارائه لایحه 
بودجه به مجلس گفت: در لایحه بودجه 
نباید افزایش های غیرمتعارف بدهیم و نه 
به حوزه های فرابودجه ای وارد شویم؛ زیرا 
هرچه لایحه را متورم کنیم بازتاب منفی اش 
بعدا خود را نشان می دهد. کریم بیات در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به لایحه بودجه 
بیان کرد: به طور کلی مجلس و دولت باید 
قبل از اینکه لایحه به مجلس ارائه شود، یک 
هماهنگی داشته باشند برای اینکه تغییرات 
بودجه در مجلس به حداقل برسد؛ زیرا هر 
تغییری که در مجلس داشته باشیم، چه در 
بخش منابع و چه مصارف، معمولا تغییراتی 
است که دولت آنها را قبول ندارد یا بعضا 
نشدنی است و این ها اجرایی نمی شود؛ 
گر به قانون تبدیل شوند. وی ادامه  حتی ا
گر این تغییرات در بخش های هزینه ای  داد: ا
باشد، مثل حقوق کارکنان که دولت ابتدا 
افزایش  درصد   ۱۸ متوسط  به طور  گفته 
کمیسیون تلفیق این  خواهد بود، اما در 
عدد را به ۲۰ افزایش دادند. این افزایش ها 
بدون اینکه منابعی برایشان در نظر گرفته 
شود، به کسری بودجه و کسری تراز عملیات 
که درنهایت افزایش تورم  منجر می شود 
را به دنبال خواهد داشت. این کارشناس 
اقتصادی خاطرنشان کرد: صرف نظر از اینکه 
افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارکنان توسط 
دولت کار کارشناسی درستی است یا اینکه 
مجلس به افزایش ۲۰ درصدی حقوق ها 
اعتقاد دارد درست است؛ دولت هم موظف 
است بر اساس نرخ تورم در کشور هزینه های 
گرنه  مربوط به کارکنان خود را تامین کند، ا
به این معناست که مبلغ پرداختی به آنها 
را در سال کاهش می دهد. بیات ادامه داد: 
در واقع افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارکنان 
در شرایط تورمی به معنای ۲۰ درصد کاهش 
قدرت خرید سال آینده کارکنان دولت است. 
این کاهش خرید باز هم به چرخه اقتصاد 
تاثیر می گذارد، رشد اقتصادی کاهش پیدا 
می کند چون درخواست خرید وجود ندارد 
و این زنجیره همچنان ادامه خواهد داشت.  
وی در ادامه گفت: با وجود این، باید توجه 
داشت که دولت با این مقدار درآمد و منابعی 
که تامین کرده، افزایش ۱۸ درصدی حقوق را 
گر افزایش حقوق از این  پیش بینی کرده و ا
مبلغ بیشتر شود، از نگاه دولت و لایحه، 
به معنای کسری بودجه و تورم است. پس 
می خواهد  گر  ا تلفیق  کمیسیون  قاعدتا 
پیشنهاد افزایش حقوق دهد، باید برای این 
افزایش در بخش مصارف، منبع تعیین کند. 
گر منابع قابل قبولی برای این پیشنهادات  ا
تعریف کند و با دولت به توافق برسند و این 
افزایش حقوق تصویب شود، نقطه مثبت 
است، اما هر چه در کمیسیون تلفیق خلاف 
این باشد، نقطه منفی است. این کارشناس 
تکلیفی  تسهیلات  به  اشاره  با  اقتصادی 
برای بانک ها توضیح داد: مکانیزم کنترل 
بانک های ما بانک مرکزی است و ما به 
بانک مرکزی اختیار و وظیفه دادیم که از 
تمام جهات بانک ها را کنترل کند، بنابراین 
نباید به حوزه بانک مرکزی دخالت کنیم و 
تسهیلات تکلیفی به صورت خاص در بودجه 

مطرح شود. 

  آرمان ملی: ناترازی تولید و توزیع انرژی 
در حوزه های مختلف رویکردی است که به 
کثر نقاط جهان  ویژه در سال های اخیر که ا
با  هستند  شدید  اقلیمی  تغییرات  درگیر 
آن درگیر می باشند، از این رو مسئولان در 
سطوح مختلف سعی می کنند تا با حرکت 
مصرف  راهکار  شدن  دیجیتال  مسیر  در 
بهینه منابع انرژی را بیابند و در این مسیر 
مختلف  حوزه های  در  »هوشمندسازی« 
بهترین راهکار شناخته شده است که البته 
نیاز به فراهم آوردن زیرساخت ها و تجهیزات 
سخت افزاری و نرم افزاری مورد نیاز است تا 
بر صرفه جویی اقتصادی، به  بتوان علاوه 
جرگه کشورهای صاحب فناوری های نوین 
در این حوزه پیوست. به گزارش آرمان ملی، 
امروزه طراحی و دستیابی به فناوری های 
نوین نه یک فرصت بلکه نوعی ضرورت است 
و از همین رو دولت ها برنامه ریزی گسترده ای 
برای حمایت از فناوری های بومی می کنند. 
سوی  از  شده  منتشر  آمارهای  اساس  بر 
سازمان های بین المللی میزان توسعه یافتگی 
صنعت فناوری اطلاعات یکی از شاخص های 
شده  محسوب  کشورها  استرانژیک  قدرت 
که توانایی بیشتری در تولید  کشورهایی  و 
اقتصاد  از  دارند  هوشمند  فناوری های 
پایدار و پویا برخوردار هستند. نفوذ فناوری 
تغییرات  صنعت  مختلف  حوزه های  در 
چشمگیری در کیفیت و بازدهی محصولات 
مختلف ایجاد کرده است. دیجیتالی شدن 
پارامتری  مختلف  بخش های  در  اقتصاد 
است که دولت بر گسترش یافتن آن در برنامه 
کید کرده است، از  هفتم توسعه نیز بر آن تا
این رو دست یافتن به فناوری های نوین، 
به کارگیری  زمینه،  این  در  سرمایه گذاری 
ظرفیت های بخش خصوصی و.... از جمله 
اصلی ترین ارکان مورد نیاز برای حرکت کردن 
گفته  به  می شود.  قلمداد  زمینه  این  در 
کارشناسان؛ صنایع آب و برق با توجه به بحران 
انرژی و تغییر ات اقلیمی شدید از مهم ترین 
هدف  با  که  می آیند  شمار  به  حوزه هایی 
ترازشدن منابع تولید و مصرف و... باید در 

پروسه هوشمندسازی قرار گیرند. 
ضرورت هوشمندسازی مهم ترین منابع 

انرژی 
ضرورت  گزارش؛  این  اساس  بر 
هوشمندسازی صنایع آب و برق به عنوان 
اصلی ترین منابع انرژی در ایران تحت تاثیر 
عوامل مختلفی قرار دارد. مهم ترین نکته اینکه؛ 
این صنایع نقش موثری در توسعه و پیشرفت 
کشور به عهده دارند و می توانند تأثیرات جدی 
بر اقتصاد و زندگی روزمره مردم داشته باشند. 
هوشمندسازی این صنایع به معنای بهره وری 
بیشتر، کاهش هدررفت انرژی و افزایش قابلیت 
پیش بینی نیازهاست. علاوه بر این، تغییرات 
آب و هوایی و کاهش منابع آب در ایران نیاز 
به مدیریت هوشمند آب و انرژی دارد، به این 
ترتیب با بهره گیری از فناوری های هوشمند، 
می توان شرایط مطلوبی را در مصرف آب و 
تولید انرژی و در عین حال محیط زیست حفظ 
کرد. همچنین، هوشمندسازی صنایع آب و 
برق باعث کاهش هزینه ها و افزایش کیفیت 

می شود. این امر بهبود در زندگی روزمره مردم 
را ایجاد می کند و باعث افزایش رضایت مندی 

اجتماعی می شود. 
کید هوشمندسازی صنایع در برنامه   تا

توسعه هفتم
هوشمندسازی، افزایش بهره وری و توسعه 
اقتصاد دیجیتال در صنعت آب و برق، از جمله 
شاخص های کلیدی به شمار می آید که دولت 
در تلاش است با فراهم آوردن زیرساخت های 
قالب  در  توسعه  هفتم  برنامه  در  مناسب 
اجرای پروژه های مختلف به عملیاتی شدن 
آن با استفاده از ظرفیت نخبگان و بخش 
خصوصی کمک کند. اما این تئوری در مرحله 
عمل جهت بهره گیری از ظرفیت های بخش 
خصوصی در صنعت آب و برق که ایران همواره 
با تامین انرژی مورد نیاز در فصل های مختلف 
با مشکل مواجه است و در حقیقت فعالان 
در بخش خصوصی حلقه فراموش شده ای 
هستند امکان استفاده از پتانسیل های آنها 
فراهم نشده است، اما کارشناسان معتقدند 
افزایش سرمایه گذاری داخلی و خارجی در 
صنعت آب و برق علاوه بر رشد اشتغالزایی 
در  را  و...  گاز  برق،  آب،  ناترازی  می تواند 
بخش خانگی و صنایع کاهش دهد و به این 
ترتیب گردش موتور اقتصاد در بخش های 
مختلف را نیز با اختلال مواجه نسازد. ایجاد 
سیستم های اتوماتیک و هوشمند با راهبری 
لات، سیستم های  آسان، تجهیزات و ابزارآ
کاربری  پیشرفته خانگی و صنعتی و تغییر 
بسیاری از سازه ها جزو مقوله هایی به شمار 
می آید که مورد توجه صنایع آب و برق نیز قرار 

گرفته است. 
منظور  به  سازه ها  در  تغییر  ضرورت   

مصرف بهینه انرژی
کاهش مصرف انرژی، عدم نیاز به تردد 
کن شهری، بهبود کیفیت  غیرضروری در اما
هوا در کلانشهرها و ارتقای امنیت عمومی تنها 
بخشی از مزایای استفاده از فناوری های نوین 
برای ارائه خدمات شهری است. افزایش تعداد 
سرویس های آنلاین و تمایل بالای شهروندان 
به استفاده از خدمات مبتنی بر اینترنت زمینه 
شکل گیری شهرهای هوشمند کمک کرد. شهر 
هوشمند منطقه ای به شهری اطلاق می شود 
گون حسگرهای الکترونیکی  که از انواع گونا
برای جمع آوری اطلاعات و تحلیل آنها استفاده 
می شود. این اطلاعات برای مدیریت دارایی ها 
و منابع شهری ضروری است. چنین فرایندی، 
شامل اطلاعات جمع آوری شده از شهروندان، 

دستگاه ها و منابع شهری است و پس از اتمام 
فرایند جمع آوری، پردازش و تجزیه و تحلیل 
آغاز می شود. در نهایت از اطلاعات پردازش 
شده به منظور نظارت و مدیریت ترافیک، 
کز تصفیه و توزیع  سیستم توزیع انرژی، مرا
هوشمند آب، مدیریت هوشمند جمع آوری و 

بازیافت پسماند، بهره برداری می شود. 
ایجاد شهرهای هوشمند برای حل    

بحران انرژی
کلانشهرها  در  جمعیت  رشد  به  رو  روند 
از  استفاده  با  انرژی  مصرف  بهینه سازی 
الزامات  از  یکی  به  را  نوین  فناوری های 
کرده  تبدیل  هوشمند  شهرهای  توسعه 
است. شرکت های خلاق ایرانی برای کاهش 
مصرف انرژی در شهر هوشمند محصولات 
مختلفی را طراحی و معرفی کرده اند. به گفته 
مهدی مراغه ای، مدیرعامل شرکت سازنده 
مصرف  سنجش  هوشمند  دستگاه های 
انرژی »در شهر هوشمند می توان راهکارهای 
عملی برای خشکسالی و قطعی آب و برق ارائه 
کلی انقلاب صنعتی چهارم  کرد. به صورت 
شبکه ای کم مصرف و پایدار است. قطعاً بخش 
خصوصی و دولتی در ایران باید در کنار هم برای 
یکپارچه سازی فناوری های در دسترس کاربران 

تلاش و برنامه ریزی کنند. 
 سرمایه گذاری های اندک با توجیه به 

صرفه نبودن
انجمن  مدیرعامل  موسوی،  سیدمسلم 
باره  این  در  ایران  تجدیدپذیر  انرژی های 
گفت: از نظر مجموع ذخایر نفت و گاز در دنیا 
اول هستیم؛ اما با ناترازی برق در تابستان 
و ناترازی گاز در زمستان و ناترازی بنزین در 
روزهای پرمصرف مواجه هستیم و اجرای 
موفق  هم  مصرف  بهینه سازی  ح های  طر
نبوده است. در این حوزه مطالعات فراوانی 
در مرکز پژوهش های مجلس، وزارت نفت، 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت، وزارت 
گرفته  کز متعدد پژوهشی صورت  نیرو و مرا
است، همچنین در شورای اقتصاد، از حدود ۱۰ 
سال پیش، پروژه ها و طرح های کلانی تعریف 
شد؛ اما در عمل توفیق خاصی در این زمینه 
حاصل نشده است؛ زیرا سرمایه گذاری در 
حوزه مصرف بهینه انرژی صرفه اقتصادی 
نداشته باشد. موسوی ضمن اشاره به کسری 
افزایش مصرف بنزین در تابستان، گفت: از 
ده - پانزده سال پیش، کارشناسان حوزه انرژی 
شرایط امروز را پیش بینی می کردند و هشدار 
می دادند که در اوایل ۱۴۰۰، با ناترازی گاز و 

برق و بنزین مواجه خواهیم شد. عضو هیأت 
علمی سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران در بیان دلیل »ناترازی ها« توضیح داد: 
هم از نظر مجموع ذخایر نفت و هم از نظر 
گاز در دنیا اول هستیم؛ اما با ناترازی برق در 
تابستان و ناترازی گاز در زمستان و ناترازی 
بنزین در روزهای پرمصرف مواجه هستیم؛ 
زیرا قیمت های انرژی در کشور نسبی است؛ 
گاز و گازوئیل مصرفی نیروگاه ها یارانه ای است. 
قیمت تبدیل انرژی به ازای هر کیلو وات ساعت 
نزدیک به ۷۰۰، ۸۰۰ تومان تمام می شود؛ ولی 
کشور ما به صورت متوسط آن را به قیمت ۱۰۰ 
تومان به هر مصرف کننده می دهد یعنی به 
ازای هر کیلو وات ساعت حدود ۷۰۰ تومان یارانه 
به هر مصرف کننده داده می شود. موسوی 
اقتصادی  نامطلوب  شرایط  دلایل  از  یکی 
و کسری بودجه دولت را صرف شدن عمده 
درآمدهای دولت برای یارانه های انرژی دانست 
گفت: قیمت ها در حوزه انرژی منصفانه  و 
نیست؛ مثلاً قیمت یک لیتر بنزین از قیمت 
یک لیتر آب معدنی هم ارزان تر است. وقتی 
قیمت ها متناسب نیست مصرف خودبه خود 
بالا می رود. موسوی گفت: متأسفانه در برخی 
از دوره های مجلس شورای اسلامی، بعضی از 
نمایندگان به نام حمایت از مردم سیاستی را 
پایه گذاری کردند که الان گریبانگیر خود مردم 
شده و معضلاتی را برای کشور ایجاد کرده است 
و آن هم ثابت نگه داشتن قیمت حامل های 
انرژی بود؛ غافل از اینکه این سیاست باعث 
ایجاد مشکلاتی عدیده در حوزه گاز و برق و 
بنزین می شود. وی با بیان اینکه اصلاح قیمت 
حامل های انرژی ضروری است، درباره روش 
این اقدام توضیح داد: وقتی دولت قیمت انرژی 
را مشخص می کند، بعد از یکی دو سال تورم 
ایجاد می شود. مصرف انرژی در کوتاه مدت 
کاهش پیدا می کند ولی در بلندمدت دوباره به 
مسیر خودش برمی گردد و افزایش می یابد چون 
با تورمی که ایجاد می کند دوباره قیمت های 
نسبی در حوزه انرژی در مقایسه با سایر کالاها 
ارزان می شود و مصرف دوباره افزایش پیدا 

می کند. 
 اصلاح قیمت حامل های انرژی

موسوی درباره »اصلاح قیمت حامل های 
انرژی« توضیح داد: این موضوع به این معنا 
نیست که قیمت ها افزایش پیدا کند بلکه به 
این معنا است که یک »بازار متشکل ریالی« 
، قیمت  در حوزه انرژی ایجاد شود و خودِ بازار
انرژی را مشخص کند، نه دولت. ضمن اینکه 
به این معنا هم نیست که قیمت انرژی مان را با 
قیمت فوب خلیج فارس مقایسه کنیم، چون 
، ریالی است.  درآمدها و هزینه های ما در کشور
تجدیدپذیر  انرژی های  انجمن  مدیرعامل 
ایران گفت: این اقدام، قطعاً تبعات سیاسی و 
اجتماعی دارد. مدیرکل دفتر هوشمندسازی 
کید کرد:  و فناوری های نوین شرکت توانیر تا
گر در آینده برنامه ای نداشته باشیم و به سمت  ا
هوشمندسازی و مدیریت مصرف در پیک 
بار تابستان سال آینده نرویم کار ما سخت تر 
خواهد بود و در همین راستا برنامه ۱۸۰ اقدام 
برای مدیریت بار تابستان ۱۴۰۳ تدوین شده 

است. 

»آرمان ملی« ضرورت هوشمندسازی صنایع آب و برق را بررسی می کند

 بخش خصوصی ؛ حلقه فراموش شده هوشمندسازی
   اصلاح؛ فقط افزایش قیمت حامل های انرژی نیست

  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران، با تشریح وضعیت منابع آبی در این 
استان گفت: طبق برنامه ریزی ها برنامه ای 
برای جیره بندی آب در تهران وجود ندارد 
اما لازم است مشترکان ۲۰ درصد صرفه جویی 
در مصرف داشته باشند. محسن اردکانی در 
گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ایران از یک 
اقلیم خشک و نیمه خشک برخوردار است، 
میانگین بارندگی در کشور را به طور متوسط 
سالیانه ۲۳۰ میلی متر اعلام و اظهار کرد: این 
میانگین در استان تهران به صورت نرمال 
باید سالیانه ۲۸۰ میلی متر باشد و ما سومین 
گذاشتیم و  دوره خشکسالی را پشت سر 
کنون در حال سپری کردن سال چهارم  ا
کید بر این که آب تهران از  هستیم. وی با تا
پنج سد امیرکبیر و طالقان در غرب و سد 
، لتیان و ماملو در شرق تهران و منابع  لار
کید  آب های زیرزمینی تامین می شود، تا
کرد: در گذشته حدود ۷۵ درصد از آب شرب 
و بهداشتی استان تهران را از محل آب های 
سطحی یعنی همین سدها تامین می کردیم. 
زمانی که میزان بارندگی کاهش می یابد، 
طبیعتا روان آب ها و آوردهای رودخانه ها 
کاهش پیدا می کند و به تبع آن حجم ذخائر 
سدها کاهش می یابد. بر این اساس طی 
گذشته، میزان بارندگی استان  سه سال 
تهران به صورت ممتد زیر ۲۰۰ میلی متر بوده 
است. حال آنکه میانگین نرمال آن باید ۲۸۰ 

میلی متر باشد. 

 کاهش ۴۵ درصدی بارش ها 
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
گذشته میزان  تهران با بیان اینکه سال 
بارندگی ها ۱۹۰ میلی متر بود، گفت: امسال 
که تقریبا چهار ماه از سال آبی گذشته ۴۶ 
درصد بارندگی در استان تهران نسبت به 
کمتر بوده،  میانگین بلندمدت سالیانه 
همچنین حجم ذخائر سدها به نحو قابل 
توجهی کاهش پیدا کرده و این در حالی 
است که سرانه مصرف در تهران باید طبق 
الگوی مصرف برای هر خانوار ۱۲ هزار لیتر در 
ماه باشد. این عدد برای هر نفر در شبانه روز 
۱۲۵ لیتر است. اردکانی با بیان اینکه در حال 
حاضر سرانه مصرف در استان تهران برای 
هر نفر ۲۵۰ لیتر است که عدد بسیار بالایی 
به حساب می آید. سرانه مصرف بسیاری از 
کشورها که در حاشیه دریای مدیترانه قرار 
دارند و میزان بارندگی آنها بیش از ۷۵۰ لیتر 
است، ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است، گفت: 
در تهران با بارندگی ۱۹۰ میلی متر در سال 
سرانه مصرف ۲۵۰ لیتر در شبانه روز است. 
وی با بیان اینکه مدیریت مصرف سه مقوله 
توزیع، تامین و تقاضا طبقه بندی می شود، 
افزود: در حال حاضر بین قیمت تمام شده و 
قیمت فروش آب اختلاف زیادی وجود دارد 
که پایه قانونی آن باید به تدریج اصلاح شود. 
در حال حاضر قیمت تمام شده آب در شهر 
تهران با وضعیت فعلی حداقل مترمکعبی 
۸۵۰۰ تومان است که به طور متوسط کمتر 

از ۳۰۰۰ تومان فروخته می شود. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان 
اینکه بیش از ۶۰ درصد اختلاف قیمت بین 
قیمت تمام شده و قیمت فروش آب وجود 
کید کرد: باید با استفاده از شیرهای  دارد، تا
کم مصرف اصلاح تاسیسات در ساختمان 
و موضوعاتی از این قبیل میزان مصرف 
آب را کاهش دهیم. علاوه بر این  باید در 
حوزه فرهنگ سازی نیز اقداماتی صورت 
گیرد، به طوری که کلیه دستگاه هایی که 
در حوزه فرهنگ سازی دخیل هستند، وارد 
میدان شوند و تغییر شیوه مصرف اتفاق 
کید بر اینکه در گذشته  بیفتد. اردکانی با تا
رویکردها بیشتر روی مدیریت عرضه متمرکز 
بود، اظهار کرد: تفکر نادرستی که وجود 
دارد این است که دستگاه های متولی باید 
آب را تولید کنند اما آب قابل تولید نیست، 
آب قابل تامین است یعنی دستگاه های 
متولی با اقداماتی آب موجود را در دسترس 
قرار دهند، بنابراین در کم و زیاد آب نقش 
که آب را نمی شود تولید کرد.  نداریم، چرا
وی با بیان اینکه  منابع آب محدود است و 
باید هم عرضه کننده که وزارت نیرو است 
و هم مصرف کننده که آحاد مختلف مردم 
را دربرمی گیرد، با یکدیگر همکاری داشته 
کثر  باشند تا بتوان از منابع محدود حدا
بهره برداری را داشت، گفت: در ایران متاثر 
بارندگی ها تغییر  اقلیم وضعیت  از تغییر 
پیدا کرده و اینکه به مردم بگوییم وضعیت 
آب بحرانی است، مشکلی را حل نمی کند و 
باید اقداماتی انجام شود تا در این شرایط 
را  مشکلی ایجاد نشود و بتوانیم بحران 
و  آب  شرکت  مدیرعامل  کنیم.  مدیریت 

کید بر اینکه سه  فاضلاب استان تهران با تا
گذاشتیم و  سال خشکسالی را پشت سر 
کنون نیز صراحتا اعلام  اتفاقی رخ نداده و ا
می کنیم که هیچ برنامه ای برای نوبت بندی 
و جیره بندی آب در استان تهران در دستور 
کار نداریم، گفت: این صحبت بدین معنا 
نیست که هیچ اقدامی برای مدیریت منابع 
در  را  برنامه هایی  نمی گیرد،  صورت  آبی 
که در خشکسالی قرار  گذشته  سال های 
داشتیم تعریف کردیم امسال نیز که در سال 
چهارم خشکسالی قرار داریم، برنامه هایی 
را دستور کار قرار داده ایم. به گفته اردکانی 
در همه موضوعات اجتماعی مولفه و عنصر 
کمک دهنده به حل یک مشکل  اصلی 
مردم هستند. مردم سال گذشته همکاری 
زیادی با ما داشتند به گونه ای که به رغم 
اینکه ۲. ۵ درصد به تعداد مشترکان شرکت 
آب و فاضلاب استان تهران اضافه شد، اما 
شاهد کاهش مصرف ۶۲ میلیون مترمکعب 
آب از منابع سطحی بودیم. وی با بیان اینکه 
علاوه بر همکاری مردم منابع جایگزین 
نیز اضافه کردیم که از منابع سطحی آب 
کمتر برداشت شود، اظهار کرد: امسال نیز 
چنین برنامه هایی را در دستور کار داریم و 
به جز این نیز چاره ای نیست. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران اظهار 
کرد: یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب 
آب در استان تهران برای شرب و بهداشت 
توزیع می شود؛ ۶. ۵ میلیارد نیز برای شرب 
و بهداشت در کل کشور توزیع می شود که 
در این میان، ۲۳ درصد از منابع آب شرب 
و بهداشت کشور در استان تهران توزیع 

می شود.

مدیرعامل شرکت آبفای تهران: 

 برنامه ای برای جیره بندی آب نداریم


